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پیدا و پنهان بودجه سال1403 شهرداری تهران
گفت وگو  با رئیس کمیته بودجه و نظارت مالی شورای شهر درخصوص درآمدها و هزینه ها برای اداره شهر تهران

فرخنده رفائیگفت وگو
روزنامه نگار

   مهم تریــن موضوع این روزهــا که در صحن 
شــورا هم بحث  آن در جریان است، مسئله بودجه سال1403 
شهرداری تهران اســت. اگر بخواهیم بودجه 1402 و 1403 را 
در 3حوزه مهم شهری به طور تطبیقی مقایسه کنیم، آخرین 

جزئیات این مقایسه چه می گوید؟
شهرداری طی 2سال گذشته فعالیت های زیادی با سیاستگذاری 
و حمایت شورای اسلامی شــهر تهران انجام داده و به نظر می رسد 
این 2سال مقدماتی فراهم شده برای اینکه در سال سوم و چهارم 
خروجی ها و دستاوردهای ملموسی برای شهروندان و شهر داشته 
باشــیم. بودجه1402با متمم بودجه، 104همت بود که در حال 
اجرای پروژه ها هســتیم و بیش از 80درصد از بودجه 69همتی را 
شهرداری محقق کرده است. برای ســال1403 شهرداری بالغ بر 
169همت بودجه پیشنهاد داده که هنوز مصوب نشده و در حد لایحه 
است. اگر بخواهیم گزارشی داشته باشــیم از آنچه در سال1402 
محقق شده و آنچه در لایحه پیشنهادی بودجه 1403 پیش بینی 
شده باید 3بخش مهم عمرانی، خدمات شهری و حمل ونقل را مورد 

توجه قرار دهیم.
  در حوزه عمران ما 3پروژه مهم عمرانی داریم که 
عمدتا بزرگراه ها و آزادراه های اصلی هستند. در این خصوص 

نگاه شورای شهر چگونه است؟
دغدغه شورا تکمیل رینگ اتوبانی و بزرگراهی شهر تهران است که 
این معابر اصلی براساس طرح جامع حمل ونقل و ترافیک شهر تهران 
تکمیل شوند. احداث آزادراه شهیدشوشــتری یکی از پروژه های 
بســیار راهبردی و حائزاهمیت پایتخت اســت که از جنوب شرق 
تهران تا شمال شرق تهران به موازات بزرگراه امام علی)ع( به طول 
بالغ بر 17کیلومتر نقش بســیار مهمي در کاهش ترافیک شــرق 
تهران دارد و خودروهای سنگین می توانند از این مسیر تردد کنند. 
حدفاصل بزرگراه امام رضا)ع( تا بزرگراه یاسینی، یک قطعه از آزادراه 
شهیدشوشتری است که 9.2کیلومتر طول دارد و پیش بینی شده 
در سال آینده مورد بهره برداری قرار گیرد. الان در آزادراه شوشتری 
صرفا 3کیلومتر ساخت وساز انجام شــده اما مسئله پراهمیت این 
است که معارضان بسیار مهمی از لحاظ ملکی وجود داشتند ازجمله 
ورزشگاه تختی و نظایر آن که مانع پیشرفت سریع این آزادراه بودند. 
با حل و فصل مشکل معارضان پیش بینی می کنیم شهرداری بتواند 
9کیلومتر از این بزرگراه را تا ســال آینده افتتاح شــود. در لایحه 

پیشنهادی شهرداری برای ســال آینده بالغ بر 470میلیارد 
تومان برای این آزادراه بودجه پیش بینی شده است.

پروژه دوم آزادراهی، بزرگراه شهیدبروجردی 
است که امسال فاز اول آن به مسافت حدود 

2کیلومتر افتتاح شــد. این پروژه هم 
معارضان ملکی بی شماری داشت 

که عمــده این  معارضــان رفع 
شــده اند و پیش بینــی ما این 
است که در ســال1403 در 
مجمــوع شــهرداری بتواند 
4.7کیلومتر دیگر به بزرگراه 
شهیدبروجردی اضافه کند. 
بودجه ای بالغ بر 500میلیارد 
تومــان برای تکمیــل این 
بزرگراه پیشنهاد شده است. 
این بزرگراه نقش بسیار مهمی 

در کاهش ترافیک محور غربی 
شهر تهران و کاهش زمان سفر در 

این منطقه خواهد داشت.
سومین پروژه بزرگراهی ما، شاخه غربی 

بزرگراه یادگار امام اســت که در حقیقت 
به بزرگراه شهیدشوشــتری متصل می شود و 

بزرگراه یادگار به این ترتیب تکمیل خواهد شد. این 
پروژه نیز نقش هم افزایی در کاهــش ترافیک منطقه غرب 

تهران خواهد داشت. در بزرگراه یادگار نیز خوشبختانه 98درصد 
معارضان در سال1402حل و فصل شده، تملک ها صورت گرفته و 
مسیر هموار شده برای اینکه در سال آینده پیشرفت پروژه تسریع 
شــود. 600میلیارد تومان، بودجه ای است که برای تکمیل شاخه 

غربی بزرگراه یادگار در بودجه سال آینده پیشنهاد شده است.
یکی دیگر از پروژه های حائزاهمیتی که مدیریت شهری در این دوره 
در حوزه معاونت عمران در دستورکار داشــته اجرای تقاطع های 
غیرهمسطح و تکمیل دسترسی معابر به یکدیگر است؛ موضوعی 
که به شدت باعث کوتاه شدن زمان سفر می شود و پیمایش مردم 
در شهر را نیز کاهش می دهد. امسال شــهرداری 18تقاطع را در 
دستورکار داشته که عمدتا اجرا شده اند. براساس آخرین گزارش ها 
امسال 15تقاطع غیرهمســطح و ســال1401، تعداد11تقاطع 
غیرهمســطح اجرا شــد که با اجرای این تقاطع ها و دسترسی ها، 
درمجموع 100کیلومتر از مسافت سفرهای درون شهری کاهش 
یافت. در بودجه پیشنهادی1403 اجرای 30تقاطع غیرهمسطح در 
لایحه بودجه که در کمیسیون تلفیق بررسی و پیشنهاد شده بالغ 

بر 127میلیارد تومان اعتبار برای این کار درنظر گرفته شده است.
موضوع دیگری که در حوزه عمران مورد توجه است، اجرای  آسفالت 

و لکه گیری معابر است. آسفالت خیابان های تهران، چه اتوبان ها و چه 
کوچه پس کوچه ها در بیش از 10سال گذشته بازسازی و بهسازی 
جدی نشده بودند و مشکلات جدی اي در این زمینه وجود داشت. 
مدیریت شهری رکورد بی سابقه ای در این حوزه توانست محقق کند 
که بالغ بر 1.5میلیون تن یعني معادل 9میلیون مترمربع آسفالت در 
سطح شهر اجرا شد. بسیاری از محلاتی که بیش از 10سال گذشته 
رنگ آسفالت جدید را ندیده بودند، نوسازی شدند. بر ای سال آینده 
هم بیش از 3هزار میلیارد تومان بودجه برای  آسفالت معابر تهران 

پیشنهاد شده است.
  در حوزه معاونت خدمات شهری چند کار ویژه 

در دستورکار است؟
یکی از آنها توسعه فضای سبز، احیای باغ های و احداث بوستان ها 
به ویژه در مناطق کم برخوردار و محلات جنوبی شهر تهران است که 
فاقد بوستان مناسب هستند. طی 2سال گذشته براساس گزارشی 
که شهرداری ارائه کرده بالغ بر 25بوســتان جدید احداث شده و 
در لایحه بودجه1403 بیش از 1.300میلیــارد تومان صرفا برای 
احداث باغ ها و بوستان های جدید و هزارمیلیارد تومان برای تملک 
زیرساخت های فضای سبز پیش بینی شده است؛ یعنی در مجموع 
بالغ بر 2.300میلیارد تومان برای توسعه فضای سبز، احداث بوستان 

و تملک باغ ها حائزاهمیت تهران بودجه پیش بینی شده است.
  احیای فضاهای بی دفاع شهری در روددره کن و 
فرحزاد ازجمله مواردی بوده که همیشه مدنظر شما و مدیریت 
شهری بوده است. در این رابطه چه پیش بینی هایی انجام شده 

است؟
بحث مهم دیگر در حوزه شهری، بهسازی و احیای روددره های کن و 
فرحزاد است. روددره فرحزاد فضای بی دفاع شهری بود که شهرداری 
اقدامات بسیار بزرگی در آن انجام داد. زمین هایی که قبلا به صورت 
باغ های رهاشده وجود داشتند الان به باغ راه های سنگفرش شده و در 
دست مناسب سازی است و اگرچه هنوز دریایی از کار در این منطقه 
باقی مانده است اما از حالت فضای بی دفاع شهری درآمده و خبری 
از معتادان در آن نیست و اتفاق مقدماتی خوبی در این منطقه رخ 
داده است. در بودجه سال آینده اعتباری بالغ بر 120میلیارد تومان 
برای تکمیل روددره کن و فرحزاد پیشــنهاد شده تا این 2نقطه به 

زون گردشــگری بســیارویژه و کم نظیر تبدیل شوند و 
بتوانند مورد بهره برداری 

شهروندان قرار گیرند.
  حــوزه 

حمل ونقــل از ابتدای مدیریت 
شهری ششــم در اولویت قرار 

داشته. بودجه سال1402 و 1403 
چه نگاهی در این خصوص داشته 

است؟
در حوزه حمل ونقل و ترافیک شــورا 
و شــهرداری دغدغه هــای زیادی 
داشــته اند. علی رغــم تلاش هــای 
بسیار که هنوز در این حوزه اتفاقات 
ملموســی که منجر به خروجی برای 
شــهروندان باشــد، محقق نشده اما 
تلاش های بی شــماری انجام شــده 
اســت. یک زمــان در شــهر تهران 
7هزار اتوبوس فعال وجود داشــت 
درحالی که در ابتدای دوره ششــم 

مدیریت شهری اتوبوسرانی را با 1.800اتوبوس فعال تحویل گرفت و 
وضعیت بسیار نامناسبی وجود داشت. بحث تولید اتوبوس در داخل 
کشور با چالش های عدیده ای مواجه اســت اما شهرداری طی این 
2سال تلاش کرده 2مســیر را به موازات هم دنبال کند؛ قرارداد با 
اتوبوس سازهای داخلی و خرید اتوبوس خارجی. هنوز اینها خیلی 
به تعداد گسترده در ناوگان اضافه نشــده اند اما در 2سال گذشته 
در مجموع 631دســتگاه اتوبوس جدید خریــداری و وارد ناوگان 
اتوبوسرانی تهران شد که 306دستگاه در سال1401 و 325دستگاه 
در سال1402 خریداری شــده اند. در حوزه بازسازی و اورهال هم 
در مجموع 426دســتگاه اتوبوس را شــهرداری توانسته بازسازی 
کند که از این تعداد 145دستگاه در ســال1401 و 281دستگاه 
در سال  جاری نوسازی شده اند. اما نکته حائزاهمیت این است که 
بیش از 19همت با اتوبوس سازهای داخلی قرارداد امضا و 7همت 
پیش پرداخت انجام شــده و هدف گذاری این است که با این مبلغ 
پیش پرداخت بالغ بر 2.400دستگاه اتوبوس از طریق خرید داخلی 
وارد ناوگان شود. امیدواریم اتوبوس سازهای داخلی بتوانند بخش 
زیادی از این تعداد را تا ســال1403 تحویــل دهند. البته صنعت 
اتوبوس سازی ما متوقف بوده چون عمده مشتری اینها شهرداری 
بوده اســت و در دوره گذشــته کاری در این زمینه نشده و قرارداد 
جدی ای منعقد نشــده بود. همچنین موضوع خریــد خارجی را 
مدیریت شهری در دستورکار دارد و در قراردادی که شهردار تهران 
با کشور چین داشت، برای خرید هزاردســتگاه اتوبوس 18متری 
CNG سوز قرارداد منعقد شده بود اما هنوز تامین منابع مالی این 
اتوبوس ها با مشکلاتی مواجه است. در حال حاضر نیز شهردار تهران 
در سفر دوم به چین اســت و امیدواریم موانع خرید این اتوبوس ها 
رفع شود. به موازات، خرید 2.194دســتگاه اتوبوس برقی از چین 
نیز در دستورکار مدیریت شهری قرار گرفته است. اگر بتوانیم سال 
آینده بالغ بر 3هزار دستگاه از خارج و هزاردستگاه نیز از داخل کشور 
وارد ناوگان کنیم، اتفاق بسیار بزرگ و تحولي در حوزه حمل ونقل 
عمومی است. بیش از 10همت بودجه در لایحه بودجه1403 برای 
این حوزه اعتبار پیشنهاد شده که البته از منابع دولت نیز به این رقم 

اضافه خواهد شد.
برای توسعه شبکه مترو در سال1403 در لایحه بودجه 13همت 
پیشــنهاد بودجه داده است. طی 2سال گذشــته ما موفق شدیم 
46کیلومتر خطوط جدید به طول خطوط در حــال بهره برداری 
اضافه کنیم. البته کل این مسیرها در دوره جدید ساخته نشده 
اما در این دوره این ساخت و سازها تکمیل شد و به بهره برداری 
رسید. بیش از 15ایســتگاه جدید هم طی 2سال اخیر مورد 
ایستگاه  ایستگاه امسال و 8  بهره برداری قرار گرفته اند که 7 
نیز در سال گذشته بهره برداری شد. پیش بینی ما برای سال 
آینده این است که حداقل 8.5کیلومتر به مسافت خطوط 
مترو اضافه شــود و بین 6 تا 9ایستگاه جدید هم 
به بهره برداری برســند. اتفاق بزرگی هم در 
سال1402 در حوزه تأمین واگن های جدید 
برای مترو رقم خــورد و قرارداد ویژه ای را 
شهردار در زمینه تأمین 791واگن جدید 
امضا کرد که 113واگن دیگر نیز به این 
تعداد اضافه می شــود. در مجموع طی 
2سال آینده با قراردادی که منعقد شده 
قریب به هزار واگــن جدید به مجموع 
1.500واگن فعلی اضافه می شود و به 
این ترتیب ظرفیت جابه جایی مسافر 
در مترو بیش از 80درصد افزایش پیدا 
می کند که واقعا تحول شگفت انگیزی 
در این حــوزه خواهد بــود؛ برای این 
موضوع از دی ماه ســال1403 به مرور 
واگن هــای جدید قرار اســت تحویل 
شهرداری داده شــوند. اتفاق ویژه  این 
حوزه این اســت که در قرارداد با چین، 
پیش بینی شده دانش  فنی ساخت واگن 
به ویــژه در بخش بوژی که فنــاوری اصلی 

واگن سازی است، به کشور ما منتقل شود.
موضوع آخر نوســازی ناوگان تاکسیرانی است. 
شهرداری تاکسیرانی را در ابتدای دوره با 40هزار 
تاکســی فرســوده تحویل گرفت. بیش از 5هزار 
نوسازی تاکسی طی 2ســال گذشته انجام شده 
ولی رقم، رقم بالایی نیســت و انتظار داریم که 
شهرداری در ســال آینده بتواند حداقل 10هزار 
نوســازی انجام دهد که منطبق بر برنامه چهارم 
تحول و پیشــرفت بتواند عقب ماندگی اي که در 
حوزه فرسودگی ناوگان تاکسیرانی داریم را جبران 
کند. راهبرد اصلی در حوزه حمل ونقل توســعه 
اتوبوسرانی، افزایش واگن ها، ایستگاه ها و خطوط 
مترو و همچنین برقی ســازی شبکه حمل ونقل 
در شهر تهران اســت. البته به طور ویژه موضوع 
خودروهای برقی، تاکسی های برقی و موتورهای 

برقی هم در دستورکار مدیریت شهری قرار دارد.

یکشــنبه یکشــنبه 88 بهمن  بهمن 14021402- شماره - شماره 90149014
کاشت 15هزار نهال در سرخه حصار

محمدهادی علی احمــدی، شــهردار منطقــه ۱3: ۱۵ هــزار نهال بــه نیت شــهدای پایتخت و متناســب با 
اقلیم محل کاشــت از انواع نهال غیرمثمر مانند ســرو، بلوط، ارغوان و... با کیفیت مناســب و با توجه به 

کارشناسی های انجام شده، در بوستان جنگلی سرخه حصار کاشته می شود.

آغاز طرح تشویقی پرداخت الکترونیک تاکسیرانی
شادی مالکی، سرپرست سازمان تاکسیرانی شهر تهران: طرح تشویقی پرداخت الکترونیک به مرحله 
اجرا درآمده است. تاکسیرانانی که بیشــترین تراکنش پرداخت در قالب »لاگ هوشمند« را ثبت کنند، 

شناسایی و به نفرات برتر لاستیک هدیه داده خواهد شد.

داده نما

 آماده باش شهر
در هفته پربارش تهران

هفته پربارش تهران از دیروز آغاز شده و طبق پیش بینی ها 
این وضعیت طی روزهای پیش رو ادامه خواهد یافت

با توجه به هشدار سازمان هواشناســی برای احتمال بارش در 
روزهای پایانی هفته، آمادگی لازم از سوی نیروهای اجرایی وجود 
دارد و همچنین سایت ها و ماشین آلات برف روبی تجهیز و آماده 
شده اند. مدیرکل خدمات شهری شــهرداری تهران در این باره 
از آمادگی همه نیروهای شــهرداری در مناطق 22گانه تهران 
در پی بارش باران و برف خبر داد. علیرضا جعفری در گفت وگو 
با همشهری با بیان این مطلب گفت: در سطح شهر، بارش باران 
داریم که از ســحرگاه دیروز، نیروهای ما در حــال رصد معابر 
هستند و تا این لحظه آب گرفتگی نداشتیم. او افزود: در ارتفاعات 
تهران برف داریم که کیسه های شن و ماسه برای آن تعبیه شده 
است. مدیرکل خدمات شهری با بیان اینکه مأموران شهرداری 
در تمامی 22منطقه در حال فعالیت هستند، گفت: شهروندان 
اگر با آب گرفتگی در معابر روبه رو شدند با سامانه137 در میان 

بگذارند تا برای رفع آن اقدام کنیم.

تداوم گشت کنترل در مناطق 22گانه 
خبر دیگری که این روزها برای مواجهه با بارش های احتمالی 
مهم اســت، ادامه گشــت کنترل در مناطق 22گانه اســت تا 
مدیریت شهری برای رفع آب گرفتگی های احتمالی آماده باشد. 
از سوی دیگر نیروهای خدمات شهری در آماده باش کامل برای 
بارش های پایان هفته خواهند بــود. به گفته مدیرکل خدمات 
شهری شهرداری تهران، در پی هشدار سازمان هواشناسی برای 
بارش نزولات آسمانی به نیروهای خدمات شهری مناطق 22گانه 
آماده باش اعلام شد. وی با اشاره به آغاز بارش باران در سطح شهر 
و بارش برف در ارتفاعات از بامداد شــنبه یادآور شد: روز شنبه 
شاهد بارش باران در تهران بودیم. نیروهای خدمات شهری در 
سطح مناطق حضور داشتند؛ به طوری که تیم های متعددی به 
بررسی معابر می پردازند تا در صورت بروز هرگونه مشکل نسبت 
به برطرف  شدن آن اقدام شود. وی با بیان اینکه عوامل خدمات 
شهری مناطق 22گانه گشت کنترل را انجام دادند و این گشت  
همچنان ادامه دارد، گفت: مقداری آب ماندگی گزارش شده بود 
که برطرف شد و در مجموع مشکل خاصی در سطح شهر تا این 
لحظه گزارش نشده اســت. با توجه به پیش بینی تداوم بارش 
توسط سازمان هواشناســی، آماده باش عوامل خدمات شهری 
مناطق 22گانه ادامه خواهد داشــت. جعفری بــا اعلام اینکه 
نیروهای خدمات شهری مناطق 22گانه به منظور برف روبی در 
نقاط برف خیز نیز در حال آماده باش هستند، گفت: کیسه های 
شن و نمک نیز در جایگاه های مستقر در سطح معابر قرار داده 

شده است.

سامانه 137بیدار است
همزمان با آغاز بارش ها در پایتخت معاونت خدمات شــهری 
شــهرداری تهران از آمادگی کامل نیروهای مدیریت شــهری 
برای جلوگیری از اختلال در تردد شهروندان خبر داد. نیروهای 
خدمات شهری در نقاط حســاس و از پیش تعیین شده نواحی 
مستقر شــدند تا اگر احیانا با شــدت گرفتن بارش ها مشکل 
پیش بینی نشده ای رخ داد، بلافاصله نسبت به رفع مشکل موجود 
در سریع ترین زمان ممکن اقدام کنند. برای نظارت و پایش معابر 
در روزهای آتی علاوه بر گشــتزنی نیروهای خدمات شهری، 
شهرداران و معاونان خدمات شهری مناطق، ارتباط تنگاتنگی 
با سامانه 137دارند و اگر موردی گزارش شود، بلافاصله نیروها 
برای رفع مشکل اعزام شــوند. کارشناسان سامانه 137پلاس، 
پیام های شهروندان را به دقت رصد کرده و فورا به مناطق مربوطه 

ارجاع می دهند.

سید محمد فخار؛ روزنامه نگارخبر

آمادگی مناطق

منطقه

1
  رفع نقاط آبگیر

  آماده  باش نیروهای اجرایی ۱3۷
  لایروبی و پاکسازی انهار

  گشت های مستمر
  رفع مشکل 3۱8نقطه آبگیر سال های قبل

منطقه

  لایروبی و شست وشوی جوی ها4
  نظارت بر نهرها، کانال ها و مسیل ها

  رصد و بازبینی نقاط آبگیر احتمالی

منطقه

  لایروبی و پاکسازی انهار روبسته و روباز 5
  جلوگیری از آب گرفتگی معابر
  رسوب زدایی چاه های جذبی 

منطقه

  استقرار نقطه ای در معابر احتمالی آبگیر22
  پیشگیری از آب ماندگی احتمالی معابر بزرگراهی 

  بازدید مستمر عوامل خدمات شهری 

این روزها بحث وضعیت مالی شهرداری تهران 
و ارائه بودجه 169همتی برای تهران1403 و 
تحقق بودجه 104همتی ســال1402 بسیار 
داغ اســت. برخی از اولویت های تهران برای 
خرج کــرد آن می گویند و بعضــي دیگر از 
راه های کسب درآمد. در این میان میثم مظفر، 
رئیس کمیته بودجه و نظارت مالی شــورای 
شــهر تهران صفر تا 100بودجه 1403 و 1402 
شهر تهران را به زبانی دیگر برای شهروندان 
بازگو می کند. او در گفت وگو با همشهری از 
اولویت های شــهر می گوید و نظارت دقیق 
شورای شهر برای رفع مهم ترین دغدغه های 

شهروندی که در ادامه می خوانیم.

وضعیت ایمنی و 
مدیریت بحران در بودجه1403 چگونه است؟

در بودجه سال آینده اتفاق خوب و مبارکی افتاده و شهرداری 
پیشنهادی داده که مورد تأکید شورای شهر هم هست و آن هم ارتقای 

تجهیزات و ماشــین آلات آتش نشانی اســت. در مجموع بالغ 
بر 1.300میلیارد تومان برای تکمیل ایســتگاه ها و تجهیزات 

آتش نشانی تهران پیشنهاد شــده است. در چند روز گذشته 
شاهد حادثه آتش سوزی بیمارستان گاندی بودیم و مشاهده 
کردیم که پله هــای 64متری که شــهرداری خریداری کرده 
بود کمک بزرگی شد به اینکه ســرعت اطفای حریق بالا برود 
و از گســترش آتش جلوگیری شــود، اما این تجهیزات هنوز 
کافی نیستند و ما نیازمند تجهیزات بسیار ویژه تری در حوزه 
آتش نشانی و مدیریت بحران هســتیم صرفا هم بحث آتش  
نیست. ما در زمینه فرونشســت زمین، در زمینه تخریب و 
آواربرداری هم نیازمند تجهیزات هستیم. هنوز تجهیزاتی 
مثل مگنتی که بتواند آهن آلات را از حجم تخریب شده 
جدا کند در اختیار نداریم و در زمینه بیل های مکانیکی 
که به صورت کلان در بحران ها کاربرد دارند، کمبود 
داریم. 1.300میلیارد تومــان بودجه در زمینه 
تجهیزاتی که مرتبط با آتش نشانی هستند در 
بودجه سال آینده پیشنهاد شده که شورا 

باید در این زمینه تصمیم بگیرد.
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نوسازی شهر، نه شهرفروشی

یکی از مســائلی که همواره بــرای انتقاد از مدیریت شــهری 
دستاویز قرار می گیرد، درآمدهای حاصل از شهرسازی است. 
در سال1402 بیشترین درآمد مربوط به حوزه شهرسازی بوده 
که همین نکته مورد توجه قرار گرفته، اما متخصصان امر خوب 
می دانند شهرفروشی به معنای فروش تراکم غیرمجاز است و با 
نوسازی بافت فرســوده فاصله زیادی دارد. میثم مظفر، رئیس 
کمیته بودجه و نظارت مالی شورای شــهر تهران به این سؤال 

پاسخ می دهد.

راه های درآمدی شهرداری و پاسخ به یک چالش
شــهرداری تهران 3بخش اصلی درآمدی دارد؛ یکی در حوزه 
شهرسازی، دیگری مالیات بر ارزش افزوده و دیگری پروژه های 
مشارکتی و فروش املاک. شهرداری تهران در سال جاری بالغ 
بر 40همت درآمد از حوزه شهرسازی محقق کرده و پیش بینی 
می شــود تا پایان 1402 بیش از 56همت از حوزه شهرسازی 

درآمد داشته باشیم.
در بحث هایی که به صورت عمومی تحت عنوان تراکم فروشی 
و شهرفروشی مطرح می شود، به یک نکته  توجه نمی شود و آن 
نکته این است که وقتی شهری فرسوده است، بافت فرسوده دارد، 
املاک نیاز به نوسازی دارند یا زمین خام وجود دارد و قرار است 
به یک ساختمان عادی 4 یا 5طبقه تبدیل شود، این دیگر تراکم 
مازاد بر طرح تفصیلی نیست. تراکم مجاز عمدتا بین 3 تا 5طبقه 
است که یک ملک فرسوده یا زمین خام بسته به پهنه، مساحت 
و عرض معبر و موقعیت جغرافیایی که ملک در آن واقع شــده، 
براساس طرح تفصیلی، به طور عادی باید دریافت کند. آیا به نظر 
شما بازسازی یا نوسازی یک ملک فرسوده یا پروانه گرفتن برای 
یک زمین خام در حد 4تا 5طبقه تراکم فروشــی است؟ چیزی 
که تراکم فروشــی محسوب می شــود، بلندمرتبه سازی  است. 
آن چیزی که تراکم فروشی محسوب می شــود، مازاد بر تراکم 
است؛ یعنی شــما از کمیســیون ماده 5 تقاضا کنیدی تبدیل 
5طبقه به 11طبقــه را کنید. پس تمام درآمدهای ناشــی از 
شهرســازی را نمی توانیم با معنای منتقدانه ای که مطرح شده 
است، شهرفروشی، تراکم فروشی یا طبقه فروشی نامگذاری کنیم 
و بگوییم که ما داریم بلندمرتبه سازی  را در شهر رواج می دهیم. 
صنعت مسکن یک لکوموتیو برای بیش از 80صنعت دیگر است 
و اگر ما امکان این را فراهم نکنیم که خانه سازی و نوسازی املاک 
در شهر تهران رقم بخورد، کشور دچار چالش می شود. بحرانی 
که امروز در زمینه مسکن داریم، غیر از سوداگری هایی که در این 
زمینه وجود داشته و بحث خانه های خالی، ناشی از آن است که 
تولید و عرضه مسکن متناظر با نیاز شهر تهران نیست و کمتر 
است، پس بخشی از درآمدهای حوزه شهرسازی همین تراکم 
مجاز است. ما در سال گذشته 10هزار پروانه شهرسازی صادر 
کردیم و امسال تا الان بیش از 13هزار پروانه صادر شده است. 
باید کاری کنیم که این عدد به بالغ بر 20هزار پروانه نوسازی و 
احداث بنا در سال برسد. صدور پروانه در ابتدای دوره ما بیش 
از 365روز زمان می برد و این گلوگاه تنگی است که هم جلوی 
نوسازی شهر و هم جلوی کسب درآمد را می گیرد. پس من این 
حرف را قبول ندارم که به طور مطلق گفته شود هر درآمدی از 
حوزه شهرسازی کسب شود، برای شهر مخرب تلقی می شود. 
آن چیزی محل بحث است که درآمد ناشی از مازاد تراکم باشد، 
نه این تراکم 4یا5طبقه ای که عمده پروانه های ساخت وساز شهر 
تهران بر مبنای آن صادر می شود. آن چیزی که مانع از افزایش 
صدور پروانه بوده بوروکراسی اداری است که به گلوگاه در این 
حوزه تبدیل شده و ما باید این هنر را داشته باشیم که این گلوگاه 

را باز کنیم و مدت زمان صدور پروانه را کاهش دهیم.
دیگر منبع درآمد شــهرداری مالیات بر ارزش افزوده است که 
در این زمینه شهرداری عملکرد بسیار خوبی داشته و توانسته 
حق خود را از دولت اخذ کند و رشد خیلی خوبی را در این زمینه 
داشته باشد. شهرداری در سال 1402 تا الان بالغ بر 16.6همت 
درآمد از محل مالیات بر ارزش افزوده کسب کرده که با متمم 
بودجه ای که تصویب شد، پیش بینی می شود 3.8همت دیگر از 
محل مالیات بر ارزش افزوده تا پایان امسال درآمد داشته باشیم. 
تخمین زده می شود بیش از 6/5همت هم درآمد شهرداری تا 
پایان 1402 ناشی از پروژه های مشارکتی و فروش املاک باشد 
که عمدتا فروش املاک مصوبه شورای شهر دارد و شاید از این 
6.5همت کمتر از 1.000میلیــارد در مناطق املاک کوچک 
بوده، اما پروژه های بزرگ در صحن شورا مصوب شده است. پس 
ما می توانیم یک نظام درآمدی   داشته  باشیم که به شهر لطمه 
نزنیم، تراکم مازاد به آن معنا نباشد اما گلوگاه را باز کنیم و در 

سقف تراکم مجاز اجازه دهیم ساخت وساز انجام شود.

سهم حوزه های مختلف شهری از بودجه سال 1403 
شهرداری )برآورد اولیه در کمیسیون تلفیق(
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